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سرپرست شرکت توزیع برق استان خبر داد:
کاهش ۳۸ مگاواتی پیک بار لرستان 

 سرپرست شــرکت توزیع برق لرستان از 
کاهش پیک بار استان به مقدار ۳۸ مگاوات 

خبر داد. 
مهران امیری، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: با توجه به 
ناترازی تولید و مصرف برق در پیک بار کشور ضرورت 
دارد با توجیه مشــترکین و برنامه ریزی های دقیق این 
ناترازی را با همکاری مشــترکین بخش های مختلف 

صنعت، کشاورزی، تجاری، اداری و خانگی مرتفع کرد.
 وی افزود:  با توجه به برنامه ریزی ها و اقدامات انجام شده و همکاری مناسب هم استانی ها که 
در رعایت نکات مربوط به صرفه جویی مصرف برق در روزهای گرم تابستان نهایت همکاری را 

داشتند موفق شدیم تابستان امسال را بدون خاموشی سپری کنیم.
امیری افزود : حاصل این اقدامات  منجر به کاهش پیک بار استان حداقل به مقدار ۳۸ مگاوات 

و حداکثر ۷۸ مگاوات و به طور متوسط ۵۸ مگاوات شد.
وی اظهار کرد: برگزاری سه جلسه توجیهی برای کشاورزان و دو جلسه توجیهی و تشویقی 
برای صنایع، تقدیر و تشــکر همراه با اهدای لوح سپاس و پاداش ریالی متناسب با همکاری 
پیک بار سال گذشته، عقد تفاهم نامه با مشترکین بخش صنعت، کشاورزی، اداری، سی ان جی 
و تجاری با ۱۱ هزار و ۸۹ مورد جهت کاهش پیک بار، تشکیل گروه های بازدید مدیریت های 
توزیع و ستاد شرکت، جلسه هماهنگی با نمایندگی شرکت شهرک های صنعتی، اداره کل صمت، 
دو جلسه جهاد کشاورزی، تهیه و اعلام برنامه همکاری هفتگی کشاورزی، تهیه و اعلام برنامه 
همکاری هفتگی صنعتی، بازدید از ادارات کل و سازمان های استانی در مرکز استان و سایر ادارات 
در شهرستان ها همراه با نماینده استانداری، پایش مصرف مشترکین همکار در هر روز به طور 

متوسط ۳۰ نفر ساعت از جمله اقدامات این شرکت است.
امیری افزود: ۱۹۵۰ نفر ســاعت، تولید ۱۶۰ گزارش عملکرد برای شــهرک های صنعتی و 
استانداری و مدیریت های توزیع و اخذ همکاری مفید از مشترکین دارای تفاهم نامه با ۷۴۷۶ مورد 

ازجمله اقدامات انجام شده در این زمینه است.

 LNG چین فروش 
به خریداران خارجی را متوقف کرد

از واردکنندگان دولتی گاز خواســت  چین 
فروش مجــدد گاز طبیعی مایع )LNG( به 
خریداران تشــنه انرژی در اروپا و آســیا را 
متوقف کنند تا تامین داخلی انرژی برای فصل 

گرمایش زمستان، تضمین شود. 
کمیســیون اصلاحات و توســعه ملی که برنامه ریز 
اقتصادی ارشد چین اســت، از شرکت های پتروچاینا، 
سینوپک و CNOOC خواست محموله های زمستانی 

را برای مصرف داخلی نگه دارند. اگرچه فروش مجدد LNG از سوی چین، تا حدودی مایه 
آسودگی خاطر خریداران اروپایی شده بود اما رشد سریع ذخایر و هزینه بالای حمل مجدد، از 

جذابیت این خرید کاسته بود.
پیش بینی هایی که از کمبود اندک عرضه گاز وجود دارد، احتمالا عامل این اقدام پکن بوده که 
وعده داده است خانه ها را زمستان امسال گرم نگه دارد. فروش مجدد، نقطه عطفی برای چین 
بود که سال گذشته با افزایش خرید از بازار محموله های تک، از ژاپن سبقت گرفته و بزرگترین 
واردکننده LNG جهان شده بود اما این کشور امسال ممکن است برای نخستین بار با کاهش 

مصرف گاز روبرو شود.
واردکنندگان انرژی به دقت حضور مقامات بلندپایه در کنگره سالانه خلق چین را زیر نظر دارند. 
شی جین پینگ، رئیس جمهور چین، در سخنرانی دو ساعته ای که روز یکشنبه داشت، بر امنیت 
انرژی تاکید و تکرار کرد این کشور باید به شکل محتاطانه ای برنامه گذار سبز خود را پیش ببرد 

تا از ریسک کمبود تامین انرژی اجتناب کند.
قیمت گاز در اروپا تقریبا ۶۰ درصد از رکورد بالایی که در ماه اوت داشــت، کاهش پیدا کرده 
است. با این حال، همزمان با تلاش کشورهای اروپایی قطع وابستگی به انرژی روسیه پس از 
 LNG جنگ در اوکراین، همچنان برای این وقت از سال بسیار گران است. سیل محموله های
به اروپا، روی قیمت محموله های تک تاثیر گذاشته و باعث شده است صادرکنندگان، بعضی از 

این محموله ها را به مقصد آسیا تغییر دهند که نرخهای جذابتری دارد.
با اقدام چین برای تضمین تامین داخلی انرژی، ممکن است شمار محموله های LNG به 
مقصد اروپا کاهش پیدا کرده و کمبود انرژی این منطقه در زمستان سردتر، تشدید شود. چین 
قراردادهای بزرگی برای خرید LNG از صادرکنندگانی مانند آمریکا دارد و معامله گران این 
کشور آسیایی، امسال در بحبوحه تقاضای داخلی ضعیف، بخشی از این محموله ها را به اروپا 

فرستاده اند.

اصلاحات اقتصادی؛ بازنده تحولات اخیر
ادامه از صفحه یک

اصلاحات اقتصادی به معنی تغییر تخصیص منابع موجود است؛ یعنی قرار است منابع اقتصاد 
به شکل دیگری بازتخصیص یابد. به همین دلیل قطعا برخی افراد، متضرر و برخی دیگر منتفع 
می شوند. طبعا می توان انتظار داشت که افراد متضرر لب به اعتراض بگشایند و دست به اعتراض 
بزنند و برای اینکه اصلاحات را به عقب نشســتن وادارند، تلاش کنند اعتراض به اصلاحات 

اقتصادی را به اعتراضات سیاسی پیوند زنند.
در چنین وضعیتی نیروهای امنیتی که می توانند چنین وضعی را حدس بزنند، پیش دســتی 
می کنند و خود مانع اجرای اصلاحات اقتصادی می شوند. نتیجه کار آن می شود که اصلاحات 
اقتصادی تا اطلاع ثانوی تعطیل می شود و چون اصلاحات اقتصادی معطل می ماند، اوضاع فعلی 
اقتصاد کماکان ادامه می یابد و این گونه انباشت نارضایتی ادامه خواهد یافت. بی تردید در چنین 
شرایط سختی راضی کردن ارکان حکومت به اصلاحات اقتصادی بسیار سخت تر می شود و 
تداوم وضع موجود مقبولیت بیشتری پیدا می کند. روشن است که این امر در میان مدت و بلندمدت 

به صلاح اقتصاد ایران و حاکمیت نیست؛ اما راه برون رفت از آن چیست؟
به باور اینجانب، راهی که تاکنون حاکمیت رفته، این است که امتیازات اقتصادی سخاوتمندانه ای 
با نگاه کوتاه مدت مثل وام ارزان، ارز ارزان، بنزین ارزان، گاز ارزان و... به جامعه داده و در مقابل 
از دادن امتیازات سیاسی و اجتماعی خودداری کرده است. نسخه پیشنهادی من این است که 
روند معکوس شود؛ یعنی در ازای دادن امتیازات سیاسی و اجتماعی، امتیازات اقتصادی که خود 
مسبب شرایط نامناسب معیشتی به شکل پایدار می شود، پس گرفته شود. این گونه است که 
تعادل سیاسی بر هم نمی خورد و در عین حال می توان اصلاحات اقتصادی را کماکان ادامه داد.

کارت بنزین جایگاه داران در کدام استان ها حذف شد؟
جایگاه های سوخت در استان ها می توانند تا سقف ۳۰ لیتر بنزین ارائه دهند.

به گزارش تجارت نیوز، اعمال محدودیت ارائه بنزین در برخی از استان ها با در نظر گرفتن میزان 
مصرف ناعادلانه به نظر می رســد. بیش از یک سال است که اعمال محدودیت دریافت بنزین 
تا ســقف ۳۰ لیتر در برخی استان های کشور در حال اجراست، اما برخی از نمایندگان مجلس 
به تازگی به انتقاد از این طرح برخاسته اند و خواهان اعلام هدف گذاری برای اجرای این طرح 
هستند. طرحی که ابتدا به ساکن به صورت آزمایشی در شهرهای مرزی و در استان هایی نظیر 
سیستان و بلوچستان و سپس در کرمانشاه و کردستان و سپس به شهرستان های کوچک برخی 
اســتان ها تعمیم داده شد.این طرح هنوز در شهرهای بزرگ و پرجمعیتی چون تهران، مشهد، 
اصفهان، کرج، آذربایجان، شــیراز، تبریز و … با وجود مصرف بالای سوخت انجام نشده و در 
شهرستان های کوچک و کم جمعیت که مصرف سوخت پایینی دارند، در حال اجراست.کورش 
بالادست، مدیر عامل شرکت پخش فرآورده های نفتی گیلان با اشاره به اعمال محدودیت ها در 
مصرف بنزین در هر نوبت سوخت گیری، اظهار کرد: این طرح به منظور بهینه مصرف بنزین در 
دستور کار قرارگرفته و علاوه بر گیلان در بسیاری از استان های کشور در حال اجرا است.به گفته 
او، هر کارت بنزین در روز می تواند ۳۰ لیتر سوخت گیری کند اما این محدودیت در کارت جایگاه 
داران در هر بار سوخت گیری ۳۰ لیتر بوده و پس از دو دقیقه مجدداً شرایط برای سوخت گیری 
۳۰ لیتر بعدی فراهم می شود.بالادست ادامه داد: هنوز اطلاعات بیشتری از اجرای این تصمیم 
ملی در دست نیست منتها دلیل اصلی آن پیشگیری از انحراف در مصرف بنزین و توزیع عادلانه 
آن در کل کشور است.رئیس هیئت مدیره کانون جایگاه داران در خصوص محدودیت ارائه بنزین 
در برخی جایگاه های سوخت در برخی استان ها تا سقف ۳۰ لیتر، اظهار کرد: وزیر اقتصاد و معاون 
وزیر نفت در گفت وگوهای خود مصرف بهینه بنزین و جلوگیری از قاچاق سوخت را دو عامل مهم 
این کار عنوان کرده اند، اما ما به عنوان صنف جایگاه داران هیچ کدام از این دلایل را منطقی و متقن 
نمی دانیم.همایون صالحی افزود: برداشتن محدودیت های اعمال شده در دوره پساکرونا موجب شد 
که مصرف سوخت در یک بازه زمانی بالا برود. البته علت اصلی بالا رفتن مصرف سوخت در یک 
نگاه منطقی، فرسودگی ناوگان حمل ونقل عمومی کشور و محدودیت آن است که سال به سال 
وضعیت بدتر می شود، همچنین عدم ساماندهی و ارتقای کیفیت در بخش خودروهای داخلی به 
این موضوع دامن می زند.به گفته رئیس هیئت مدیره کانون جایگاه داران، اعمال محدودیت دریافت 
بنزین تا سقف ۳۰ لیتر برای جلوگیری از قاچاق سوخت هم منطقی به نظر نمی رسد.وی ادامه 
داد: البته اخبار منتشر شده در خصوص قاچاق سوخت مانند کشف ۲۰ کیلومتر خط لوله انتقال 
سوخت قاچاق در هرمزگان و کشف ۲۸ میلیون لیتر گازوئیل قاچاق در خلیج فارس هم نمایانگر 
این موضوع است که این نوع قاچاق آن هم در سطحی این چنین گسترده، قطعا کار رانندگان 

خودروهای سنگین یا رانندگان کارت هایی که سهمیه ۶۰ لیتری دارند نیست.

اخبار کوتاه 

 مدیر اســبق امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به 
فرصت های سوآپ نفت قزاقستان از مسیر ایران، گفت: با این 
کار هزینه انتقال نفت خام به پالایشگاه های تهران و تبریز کم 

می شود و هزینه تولید فرآورده های نفتی کاهش پیدا می کند. 
موقعیت استراتژیک ایران در خاورمیانه در مقایسه با سایر کشورهای همسایه 
بی نظیر است. ایران از یک سو به کشورهای آسیای میانه و حاشیه خلیج فارس از 
طریق حدود یک هزار کیلومتر ساحل دریای خزر در ارتباط است و از سوی دیگر 
در جنوب خود حدود ۵ هزار کیلومتر ساحل با قابلیت دسترسی به آب های آزاد دارد.
از سوی دیگر شبکه خطوط لوله نفت و گاز ایران در سراسر کشور گسترده شده 
و به عنوان شبکه ای منسجم ارتباط را از شمال تا جنوب کشور فراهم کرده است.
خطوط لوله ای که با هدف اصلی تامین سوخت مورد نیاز کشور احداث شده تا 
نفت و گاز تولیدی در جنوب را به مقاصد مصرف که بیشتر در شمال و غرب کشور 

متمرکز هستند برسانند.
با این حال این مزایا می تواند در موارد دیگری نیز مورد استفاده قرار گیرند تا علاوه 

بر کاهش هزینه های کشور، درآمد نیز به دنبال داشته باشد.
یکی از این موارد، سوآپ نفت از کشورهای حاشیه خزر به خلیج فارس است. 
موضوعی که از سال ها قبل در کشور مورد توجه بوده و ایجاد زیرساخت های لازم 
در بندر نکا برای دریافت و تخلیه نفت نیز نشان می دهد ایران بیش از یک دهه 

است که به دنبال سوآپ نفت و استفاده از مزایای آن است.
البته ســوآپ نفت در تمام این سال ها و در دولت های مختلف مغفول بوده و 

زیرساخت های بندر نکا نیز بلااستفاده باقی مانده اند.
با این حال دولت سیزدهم که با اولویت توسعه همکاری با کشورهای همسایه 
و رونق دیپلماسی انرژی بدون گره زدن آن به برجام روی کار آمده، استفاده از این 

ظرفیت را در دستور کار خود قرار داده است.

از همین رو، سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری اسلامی ایران هفته گذشته و در 
سفر به کشور قزاقستان، با اشاره به اینکه از حدود ۱۰ سال پیش روند سوآپ نفت 
بین ایران و قزاقستان آغاز شده بود، گفت: اما در ادامه به دلیل مشکلاتی متوقف 

شد و اکنون در سفر به این کشور توافق در این باره به دست آمد.
وی تاکید کرد که سوآپ نفت قزاقستان علاوه بر کاهش هزینه ترانزیت نفت 

ایران از جنوب به شمال برای تامین خوراک پالایشگاه های تهران و تبریز موجب 
می شود که یک حق سوآپ نیز به ایران تعلق بگیرد و یک بازی دو سر برد برای 

کشور است.
در واقع، ایران با سوآپ نفت قزاقستان علاوه بر آنکه جایگاه خود را در مناسبات 
انرژی منطقه و جهان توسعه خواهد داد همچنین از مزایای اقتصادی آن نیز بهره 

می برد. محسن قمصری، مدیر اسبق امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا، با تاکید بر اینکه سوآپ نفت بین دو کشور 
یک پازل است، گفت: با سوآپ نفت قزاقستان از طریق ایران می توانیم نفت را 
در پالایشگاه های شمالی مصرف کنیم و در مقابل نفت تولید شده در جنوب را 

صادر کنیم.
وی با اشاره به اینکه با این کار هزینه حمل نفت به شمال کشور برای پالایش در 
پالایشگاه های تهران و تبریز کاهش پیدا می کند، افزود: تنها در یک مورد، کاهش 

هزینه و مصرف برق در تلمبه خانه های انتقال نفت را شاهد خواهیم بود.
به گفته مدیر اسبق امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران، با این کار هزینه تمام 

شده تولید فرآورده های نفتی در کشور کاهش پیدا می کند.
قمصری ادامه داد: همچنین ایران به ازای سوآپ نفت قزاقستان مبلغی به عنوان 

سوآپ فی دریافت خواهد کرد.
وی البته تاکید کرد که با توجه به وجود محدودیت ایران برای صادرات نفت به 
دلیل تحریم ها، قزاقستان باید مشتری نفت خود را معرفی کند تا سوآپ نفت این 

کشور، خللی در صادرات نفت ایران و حجم آن نداشته باشد.
مدیر اسبق امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران گفت: برای کاهش این آسیب 
در جریان سوآپ، قزاقستان باید خودش بازار بیاورد.  وی افزود: اگر سوآپ را به 
ترانزیت تبدیل می کردیم بهتر بود زیرا مسئولیتی برای فروش و صادرات نفت از 
سوی ایران وجود نداشت.  قمصری با اشاره به اینکه ایران زیرساخت لازم برای 
سوآپ و یا ترانزیت نفت کشورهای حاشیه دریای خزر را دارا است، ادامه داد: در 
بندر نکا زیرساخت مناسبی وجود دارد که امکان دریافت و انتقال نفت تا تهران را 
دارد.به گفته قمصری این زیرساخت ها بیشتر از ۱۰ سال است که ایجاد شده، اما 
از آن استفاده نشده است. وی تاکید کرد: باید از مزیت سرزمینی ایران که سال ها 

مغفول مانده است، استفاده کنیم.

کاهش هزینه تولید فرآورده های نفتی با سوآپ نفت قزاقستان از مسیر ایران

وزیر نیرو با اشاره به همکاری های ایران با کشورهای آمریکای 
لاتین، بر گسترش روابط ایران و نیکاراگوئه تأکید کرد. 

»علی اکبر محرابیان« وزیر نیرو و رئیس ایرانی کمیســیون مشــترک 
همکاری های اقتصادی ایران و نیکاراگوئه در گفتگوی تصویری با هیئت 
عالی رتبه نیکاراگوئه با اشاره به تاریخچه روابط ایران با کشورهای آمریکای 
لاتین، همکاری ایران با کشــورهای آمریکای لاتین از جمله نیکاراگوئه، 
ونزوئلا و غیره را مؤثر دانســته و خاطرات خوب روابط با آن کشــورها را 

درگذشته یادآوری کرد.
وی با اشاره به شباهت ها، بحران ها، اقدام ها و مقاومت های سیاسی ایران و 
نیکاراگوئه، بر اهمیت برقراری روابط سیاسی و اقتصادی با کشورها )از جمله 

کشورهای آمریکای لاتین( باتوجه به مصلحت ها و منافع دوجانبه تأکید کرد.
وزیر نیرو همچنین در ادامه بر برگزاری کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی دو کشور برای توسعه روابط و پیشبرد اهداف دو کشور اعلام آمادگی 

کرد.
در ادامه »لائوره آنو اورتگا« دستیار ارشد رئیس جمهور در امور سرمایه گذاری، 
تجارت و همکاری های بین المللی نیکاراگوئه با اشاره به اولویت و تأکید دولت و 
رئیس جمهور این کشور در برقراری ارتباط با کشور ایران، بر شناسایی ظرفیت 

و پتانسیل حوزه های مختلف همکاری تأکید کرد.
وی با اظهار خوش بینی نســبت به برگزاری اجلاس کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی دو کشــور، دریافت مشتقات نفتی موردنیاز کشور 

نیکاراگوئه را به عنوان نقطه عطف همکاری های اقتصادی دو کشور دانست.
دستیار ارشد رئیس جمهور در امور سرمایه گذاری، تجارت، و همکاری های 
بین المللی نیکاراگوئه همچنین در ادامه برنامه ریزی برای واردات سایر اقلام 
موردنیاز از جمله تأمین دارو و مواد دارویی، اقلام مصرفی خانوارهای نیکایی 
و توجه به سرمایه گذاری مشترک در حوزه های کشاورزی، انرژی و غیره را از 

ظرفیت و پتانسیل های همکاری عنوان کرد.
اورتگا همچنین پیشنهاد برگزاری کمیسیون مشترک را در ماناگوآ پایتخت 

این کشور به منظور انجام مذاکرات مهم تر و بررسی پروژه ها مطرح کرد.
“ایوان آدولفو آکوستا« وزیر دارایی نیکاراگوئه نیز در این جلسه با اشاره به 
پیشرفت های چشمگیر جمهوری اسلامی ایران در همه حوزه ها به رغم وجود 

تحریم های طولانی مدت، برای توسعه روابط متقابل و استفاده از تجربیات 
کشور ایران برای رشد، توســعه و ارتقای سطح رفاه مردم نیکاراگوئه ابراز 

امیدواری کرد.
وی با ابراز امیدواری برای باز شــدن افق جدید همکاری های مشترک دو 

کشور، بر عملیاتی شدن توافقات انجام شده بین دو کشور تأکید کرد.

وزیر نیرو مطرح کرد؛

تأکید بر گسترش روابط ایران و نیکاراگوئه

 هیثم الغیص دبیرکل سازمان کشورهای 
شب  یکشنبه  ]اوپک[  نفت  صادرکننده 
در باره بازنگری این سازمان درخصوص 
تصمیم بــرای کاهش تولید نفت گفت: 
تصمیمات اوپک پلاس انعفاط پذیر است 
و وزیران این سازمان می توانند در صورت 
لزوم و ضرورت، به صورت فوری نشست 

داشته باشند. 
الغیص دبیرکل سازمان کشورهای صادرکننده 
نفت که برای یک ســفر سه روزه به الجزایر رفته 
است، در کنفرانس مطبوعاتی که با محمد عرقاب 

وزیر انرژی الجزایر سخن می گفت، تأکید کرد که تصمیم اوپک پلاس موافق با پیش بینی تحولات بازار 
جهانی اتخاذ شده است.

وی گفت که نظارت مداوم بر بازارها جریان دارد و براساس آنها تصمیمات آینده و براساس نیاز بازار گرفته 
می شود.

دبیرکل سازمان اوپک اظهار کرد: نشانه های روشنی از کاهش فعالیت بازار نفت وجود دارد، چرا که سال 
آینده، اروپا و آسیا دچار رکود است و این مسأله تقاضا برای انرژی را تحت الشعاع قرار خواهد داد.

وی خاطرنشان کرد که اوپک به دنبال رسیدن به قیمت مشخصی برای نفت نیست، بلکه هدف آن تعادل 
میان عرضه و تقاضاست.

الغیص دبیرکل سازمان کشــورهای صادرکننده نفت ادامه داد: سازمان اوپک برای رسیدن به تعادل در 
بازارهای جهانی نفت، از خودگذشتی بی سابقه ای نشان داده است.

وی درپاسخ ضمنی به ادعای آمریکا مبنی بر این که تصمیم اوپک پلاس با نظر عربستان و برای همراهی 
با روسیه صورت گرفته است، گفت که تصمیم برای کاهش تولید نفت با اجماع تمام اعضا اوپک پلاس 

گرفته شده است.
»خالد بن سلمان« وزیر دفاع عربستان نیز یکشنبه شب در این خصوص موضع گیری کرد و ضمن رد اتهام 

حمایت کشورش از روسیه برای کاهش تولید نفت، گفت که از این اتهام بهت زده شده است.
پیش از این نیز »فیصل بن فرحان« در این باره گفته بود: تصمیم اوپک پلاس یک تصمیم اقتصادی است 

و با اجماع کشورهای عضو گرفته شده است.
وزیر امورخارجه عربســتان همچنین گفت که همکاری های نظامی میان ریاض و واشنگتن در خدمت 

منافع دو کشور است.
پیش تر جان کربی ســخنگوی امنیت ملی کاخ ســفید گفته بود که جو بایدن رئیس جمهور آمریکا در 
 حال ارزیابی مجدد مناســبات واشنگتن با ریاض درپی تصمیم اوپک پلاس مبنی بر کاهش تولید نفت

 است.
کربی گفت که بایدن از تصمیم اوپک پلاس مایوس شده و آماده همکاری با کنگره برای بررسی این مساله 

است که این مناسبات در آینده چگونه باید باشد.
این سخنان پس از آن مطرح شد که باب منندز رئیس دموکرات کمیته روابط خارجی سنای آمریکا خواستار 

قطع همکاری با عربستان از جمله در زمینه فروش سلاح به ریاض شد.
گروه اوپک پلاس چهارشــنبه گذشــته اعلام کرد که تولید نفت خود را ۲ میلیون بشکه در روز کاهش 
می دهد و این اقدام که بزرگترین کاهش از زمان همه گیری کرونا محسوب می شود؛ با واکنش تند مقام های 

آمریکایی مواجه شد که نگران افزایش قیمت بنزین در کشور خود هستند.
قیمت نفت خام برنت با انتشار این خبر بیش از یک درصد افزایش یافت و به نزدیک ۹۳ دلار در هر بشکه 

رسید و قیمت نفت آمریکا نیز با ۱.۵ درصد افزایش، به ۸۷.۷۵ دلار رسید.
این توافق به رغم فشار آمریکا و دیگر کشورها برای تولید بیشتر، حاصل شده و عرضه را در بازاری که هم 

اکنون نیز در تنگنا هست، محدودتر می کند. 
تحلیلگران سیتی بانک گفته اند، افزایش قیمت نفت با کاهش قابل توجه تولید این محصول می تواند دولت 

بایدن را در آستانه انتخابات میان دوره ای کنگره عصبانی کند.
این تحلیلگران با اشاره به لایحه مقابله با انحصارطلبی آمریکا علیه اوپک عنوان کردند که تصمیم جدید 
اوپک پلاس می تواند واکنش های سیاسی بیشتری را از سوی آمریکا برانگیزد که شامل آزادسازی بیشتر 

ذخایر استراتژیک و نیز گسترش لوایح نوپک )علیه اوپک( است.
پیش بینی بانک جی پی مورگان نیز نشان داده که واشنگتن اقدامات متقابلی از جمله آزادسازی ذخایر بیشتر 

نفت را در دستور کار قرار می دهد.

پاسخ دبیرکل اوپک در خصوص بازنگری 
در تصمیم اخیر برای کاهش تولید نفت

استفاده از پساب تصفیه شده فاضلاب 
شهری به جای منابع آب های زیرزمینی 
برای آبیاری فضای ســبز شهر تهران، 
راهــکاری منطقی بــرای حفظ ذخایر 
ارزشمند آب های زیرزمینی و جلوگیری از 

فرونشست زمین است. 
با توجه به کمبود منابع آبی کشــور، اســتفاده از 
شیوه های متنوع برای مدیریت آب اهمیت بسزایی 
دارد و استفاده ازپســاب برای آبیاری فضای سبز 
پایتخت نیز می تواند راهکاری منطقی برای حفظ 

این ذخایر گرانقیمت باشد.
با توجه به کاهش منابع آب های زیرزمینی مطابق با تفاهم نامه  وزارت نیرو و شهرداری تهران در سال های 
اخیر، باید ۱۴۵ میلیون مترمکعب پساب تصفیه خانه های فاضلاب شهر تهران برای آبیاری فضای سبز در افق 

۱۴۱۰ استفاده شده تا با جایگزینی این پساب، ازبرداشت بی رویه آب های زیرزمینی جلوگیری شود.
بر اساس اعلام شرکت فاضلاب تهران، این شرکت برای تحویل سالانه ۴۵ میلیون مترمکعب پساب به 
شهرداری برای آبیاری فضای سبزتهران آمادگی دارد و به علت فراهم نشدن زیرساخت های تصفیه فاضلاب و 
انتقال پساب از سوی شهرداری تهران طبق تفاهم نامه منعقدشده بین این دو دستگاه، امکان انتقال و استفاده 
از پساب برای شهرداری میسر نشده است.طبق آمار، شهرداری تهران برای آبیاری فضای سبز حدود ۱۰۰ تا 
۱۲۰ میلیون مترمکعب در سال آب مصرف می کند؛ اگر آمار غیررسمی هم به آن اضافه شود این رقم بیش از 

۲۰۰ میلیون متر مکعب )معادل ظرفیت سد کرج( می شود.
البته با این حجم فضای سبز شهر تهران، این میزان برداشت از منابع آبی در آینده چالش اساسی به ویژه در 
زمینه فرونشست زمین برای تهران خواهد بود؛ پس با توجه به شرایط موجود در کشور، ضرورت این اقدام 

عاجل بیش از پیش اهمیت دارد.
بر این اســاس، با توجه به بررسی های انجام شده، تولید پساب در تصفیه خانه های فاضلاب شهر تهران 
هم اکنون حدود ۲۶۰ میلیون مترمکعب در ســال است که نشان می دهد این میزان پساب بالاتر از حجم 

درخواستی شهرداری است. 
با تکمیل تصفیه خانه های فاضلاب در تهران، پساب تولید شده در پایتخت به حدود ۸۵۰ میلیون مترمکعب 
خواهد رسید که همین میزان پساب علاوه بر فضای سبز شهری، پاسخگوی نیاز آبی بسیاری از بخش ها 

همچون صنعت و کشاورزی صنعتی نیز خواهد بود.
در این راستا، عباسعلی مصرزاده، مدیرعامل شرکت فاضلاب تهران به ایسنا گفت: با شرایط کنونی کمبود آب 
و مسئله فرونشست زمیندر برخی از مناطق پایتخت، بازچرخانی آب و استفاده از پساب یک ضرورت است و 

شهرداری تهران باید این مسئله را نیاز واقعی خودقلمداد کند.
وی با اشاره به بخشنامه جدید وزیر نیرو با موضوع طرح های بازتخصیص آب با جایگزینی پساب و کاهش 
هدررفت آب اظهار کرد: مطابق با این بخشنامه تخصیص آب به صنعت و فضای سبز شهری از محل منابع 

آب های سطحی و زیرزمینی ممنوع شده است.
وی با بیان اینکه بر این اساس شهرداری برای فضای سبز شهری چنانچه درخواست مجوز حفر چاه داشته 
باشد، شرکت آب منطقه ای دیگر  مجوز حفر چاه صادر نمی کند و باید از پساب استفاده شود، افزود: با اعلام این 
بخشنامه و عدم صدور مجوز حفر چاه حتی اگرمسئولان و متولیان این حوزه پیش از این به شخص یا ارگانی 
مجوز تخصیص آب داده باشند، طبق این دستورالعمل در محلی که تصفیه خانه فاضلاب و امکان استفاده از 

پساب وجود داشته باشد، باید تخصیص حذف شود چراکه در شرایط بحران آبی قرار داریم.
وی تاسیسات فاضلاب تهران را یکی از اصلی ترین زیرساخت های شهری عنوان کرد و گفت: با در نظر 
گرفتن شرایط، شهرداری تهران بایستی بازچرخانی آب را یک نیاز واقعی بداند و بازچرخانی آب زمانی اتفاق 

می افتد که بخشی از تصفیه خانه های فاضلاب در داخل شهر تهران ساخته شود.
مصرزاده با اشاره به تفاهم نامه بین وزیر نیرو و شهردار تهران در سال ۱۳۹۸، اظهار کرد: مطابق این تفاهم نامه 
وزارت نیرو برای تخصیص ۱۴۵ میلیون مترمکعب پســاب و ۱۵ میلیون مترمکعب تخصیص از آب های 
سطحی مجوز داده و در این صورت ۱۶۰ میلیون مترمکعب پساب در اختیار شهرداری قرار خواهد گرفت؛ 
تحقق این تفاهم نامه باید به طور جدی پیگیری شود، در غیر این صورت شهرتهران در زمینه تامین آب فضای 

سبز با بحران جدی روبه رو می شود.
آنچه در این میان مشخص است، ضرورت همکاری ارگان ها با وزارت نیرو برای استفاده بهتر از منابع ارزشمند 
آب بوده و استفاده ازپساب برای آبیاری فضای سبز پایتخت توسط شهرداری نیز می تواند گامی رو جلو برای 

بهره وری مناسب از آب باشد.

 ممنوعیت تخصیص آب
 برای آبیاری فضای سبز در تهران

استفاده از پساب تصفیه شده فاضلاب 
شهری به جای منابع آب های زیرزمینی 
برای آبیاری فضای ســبز شهر تهران، 
راهــکاری منطقی بــرای حفظ ذخایر 
ارزشمند آب های زیرزمینی و جلوگیری از 

فرونشست زمین است. 
با توجه به کمبود منابع آبی کشــور، اســتفاده از 
شیوه های متنوع برای مدیریت آب اهمیت بسزایی 
دارد و اســتفاده از پساب برای آبیاری فضای سبز 
پایتخت نیز می تواند راهکاری منطقی برای حفظ 

این ذخایر گرانقیمت باشد.
با توجه به کاهش منابع آب های زیرزمینی مطابق با تفاهم نامه وزارت نیرو و شهرداری تهران در سال های 
اخیر، باید ۱۴۵ میلیون مترمکعب پساب تصفیه خانه های فاضلاب شهر تهران برای آبیاری فضای سبز در افق 

۱۴۱۰ استفاده شده تا با جایگزینی این پساب، از برداشت بی رویه آب های زیرزمینی جلوگیری شود.
بر اساس اعلام شرکت فاضلاب تهران، این شرکت برای تحویل سالانه ۴۵ میلیون مترمکعب پساب به 
شهرداری برای آبیاری فضای سبز تهران آمادگی دارد و به علت فراهم نشدن زیرساخت های تصفیه فاضلاب 
و انتقال پساب از سوی شهرداری تهران طبق تفاهم نامه منعقد شده بین این دو دستگاه، امکان انتقال و استفاده 

از پساب برای شهرداری میسر نشده است.
طبق آمار، شــهرداری تهران برای آبیاری فضای سبز حدود ۱۰۰ تا ۱۲۰ میلیون مترمکعب در سال آب 
مصرف می کند؛ اگر آمار غیر رسمی هم به آن اضافه شود این رقم بیش از ۲۰۰ میلیون متر مکعب )معادل 

ظرفیت سد کرج( می شود.
البته با این حجم فضای سبز شهر تهران، این میزان برداشت از منابع آبی در آینده چالش اساسی به ویژه در 
زمینه فرونشست زمین برای تهران خواهد بود؛ پس با توجه به شرایط موجود در کشور، ضرورت این اقدام 

عاجل بیش از پیش اهمیت دارد.
بر این اســاس، با توجه به بررسی های انجام شده، تولید پساب در تصفیه خانه های فاضلاب شهر تهران 
هم اکنون حدود ۲۶۰ میلیون مترمکعب در ســال است که نشان می دهد این میزان پساب بالاتر از حجم 
درخواستی شهرداری است. با تکمیل تصفیه خانه های فاضلاب در تهران، پساب تولید شده در پایتخت به 
حدود ۸۵۰ میلیون مترمکعب خواهد رسید که همین میزان پساب علاوه بر فضای سبز شهری، پاسخگوی 

نیاز آبی بسیاری از بخش ها همچون صنعت و کشاورزی صنعتی نیز خواهد بود.
مدیرعامل شرکت فاضلاب تهران در ۱۵ شهریور سال جاری گفت: با شرایط کنونی کمبود آب و مسئله 
فرونشست زمین در برخی از مناطق پایتخت، بازچرخانی آب و استفاده از پساب یک ضرورت است و شهرداری 
تهران باید این مسئله را نیاز واقعی خود قلمداد کند.آقای عباسعلی مصرزاده، با اشاره به بخشنامه جدید وزیر 
نیرو با موضوع طرح های بازتخصیص آب با جایگزینی پساب و کاهش هدررفت آب اظهار کرد: مطابق با 
این بخشنامه تخصیص آب به صنعت و فضای سبز شهری از محل منابع آب های سطحی و زیرزمینی 

ممنوع شده است.
وی با بیان اینکه بر این اساس شهرداری برای فضای سبز شهری چنانچه درخواست مجوز حفر چاه داشته 
باشد، شرکت آب منطقه ای دیگر مجوز حفر چاه صادر نمی کند و باید از پساب استفاده شود، افزود: با اعلام این 
بخشنامه و عدم صدور مجوز حفر چاه حتی اگر مسئولان و متولیان این حوزه پیش از این به شخص یا ارگانی 
مجوز تخصیص آب داده باشند، طبق این دستورالعمل در محلی که تصفیه خانه فاضلاب و امکان استفاده از 

پساب وجود داشته باشد، باید تخصیص حذف شود چراکه در شرایط بحران آبی قرار داریم.
وی تأسیسات فاضلاب تهران را یکی از اصلی ترین زیرساخت های شهری عنوان کرد و گفت: با در نظر 
گرفتن شرایط، شهرداری تهران بایستی بازچرخانی آب را یک نیاز واقعی بداند و بازچرخانی آب زمانی اتفاق 

می افتد که بخشی از تصفیه خانه های فاضلاب در داخل شهر تهران ساخته شود.
آقای مصرزاده با اشاره به تفاهم نامه بین وزیر نیرو و شهردار تهران در سال ۱۳۹۸، اظهار کرد: مطابق این 
تفاهم نامه وزارت نیرو برای تخصیص ۱۴۵ میلیون مترمکعب پساب و ۱۵ میلیون مترمکعب تخصیص از 
آب های سطحی مجوز داده و در این صورت ۱۶۰ میلیون مترمکعب پساب در اختیار شهرداری قرار خواهد 
گرفت؛ تحقق این تفاهم نامه باید به طور جدی پیگیری شود، در غیر این صورت شهر تهران در زمینه تأمین 

آب فضای سبز با بحران جدی روبه رو می شود.
آنچه در این میان مشخص است، ضرورت همکاری ارگان ها با وزارت نیرو برای استفاده بهتر از منابع ارزشمند 
آب بوده و استفاده از پساب برای آبیاری فضای سبز پایتخت توسط شهرداری نیز می تواند گامی رو جلو برای 

بهره وری مناسب از آب باشد.

 راهکار منطقی
 برای حفظ ذخایر آب

رابطه مالی دولت و نفت باید شفاف شود
 نایب رئیس دوم کمیسیون برنامه و بودجه گفت: 
رابطه مالی دولت و نفت بسیار پیچیده و مهم است 

که باید این رابطه مالی در بودجه شفاف شود. 
نایب رئیس دوم کمیسیون برنامه و بودجه درباره تغییر ارتباط 
مالی شــرکت ملی نفت و دولــت در گفت و گو با خبرنگار 
اقتصادی خبرگــزاری مهر بیان کرد: در مجلس شــورای 
اسلامی از جهات مختلف نظارت هایی نسبت به عملکرد مالی 
شرکت ملی نفت انجام می شود، این شرکت به صورت رسمی 
گزارش هایی را به مجلس ارسال می کند و رئیس مجلس و 
همچنین رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و اعضا در جلساتی 

به بررسی آنها می پردازد.
محمدرضا میرتاج الدینی، نماینده مردم آذرشــهر، اسکو و 
تبریز در ادامه ی مطلب فوق افزود: در دیوان محاسبات طی 
هفته های گذشــته گزارش عملکرد و در آمدهای مربوط به 
وزارت نفت، گاز و فرآورده های نفتی مورد بررسی قرار گرفت، 
این دیوان گزارش هایی نیز در این باره آماده کرده است؛ یعنی 
نظارت های اینچنینی بر عملکرد مالــی و هزینه های این 

شرکت توسط مجلس و سایر نهادها صورت می گیرد.
وی در ادامه افزود: آنچه که برای شــفاف سازی عملکرد 
مالی شــرکت ملی نفت و سهم مالی این شرکت از فروش 

نفت اهمیت دارد، همان مبلغ ۱۴.۵ درصدی است که از سهم 
فروش نفت برای هزینه توسعه، اکتشاف، نگهداری و به طور 

کلی هزینه های عمومی این شرکت است که بر اساس این 
مبلغ بودجه نیز تدوین می شود.

میرتاج الدینی سپس بیان کرد: همچنین هزینه های جاری و 
عمرانی شرکت های تابع وزارت نفت که اعم از شرکت نفت و 
گاز هم در این رقم لحاظ می شود و در نهایت کل دریافتی های 
شــرکت ملی نفت به خزانه و در آمدهای ارزی آن به بانک 

مرکزی واریز و گزارش می شود.
نماینده ی مردم تبریز در ادامه اشاره کرد: در همه ی دولت ها 
رابطه ی مالی دولت و نفت یکی از بحث های پیچیده و مهم 
محسوب می شود، به همین جهت همیشه در بخشی از قانون 

بودجه در این خصوص چالش وجود دارد؛ رویکرد سال های 
گذشته بر این بوده که این احکام به شفاف سازی عملکرد و 
درآمدهای شرکت ملی نفت کمک کند، یکی از شاخص های 
اصلی اصلاح ساختار بودجه شفافیت و شفاف سازی است که 

باید مورد توجه ویژه باشد.
این نماینده در پایان افزود: در عین حال شکت نفت برای 
هزینه های استخراج، نگهداری و سایر هزینه های اینچنین به 
پول نیاز دارد، بنابراین باید حتماً این مبلغ در اختیار این شرکت 
برای این مساله قرار بگیرد اما این تخصیص باید با نظارت 

انجام شود.
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